

ACTION NOW!

A Monthly Newsletter from the National Action Committee on the Status of Women

VOLUME 3, NUMBER 9

November 1993

Election Results

Voters in Canada sent a resounding message of complete rejection to the Conservative Party and its policies on October 25th. After refusing to address the unemployment rate of over 20% among women in this country, and running their campaign on the neo-conservative agenda of deficit elimination at all costs, the Tory Government was all but wiped out in the federal election.

Kim Campbell served 123 days as Canada's first woman Prime Minister. Ardently committed to the ideology of the Progressive Conservative Party, and therefore unable to distance herself from her predecessor Brian Mulroney, Ms. Campbell paid the price for the hatred of Tory policies across the country.

This was a unique election, not only with respect to the outcome, but also because for the first time, the leaders of two major parties were women. However, during this campaign, having a woman Prime Minister did not mean women's issues were on the national agenda. Content to let attention focus on her gender, Ms. Campbell consistently refused to address women's issues. Both the Liberals and the Tories refused to participate in a NAC sponsored Leader's Debate on women's issues.

The election of a Liberal majority has stemmed the right-wing agenda of the Conservatives for the immediate future. But while the Liberal Party has shown more willingness than the Tories to address women's issues, NAC and other equality seeking organizations will have a key role to play in ensuring equality rights are not put on the back burner by the new

government. As Mr. Chretien and his cabinet address issues of unemployment, poverty, childcare, NAFTA, and the future of social programs, the women's movement must play a central role in pushing for progressive policy, and in highlighting the impact of Liberal social and economic policy on women.

A NAC Voter's Guide is being sent to all M.P.s, impress upon them the need to address women's concerns, and to make restoring funding to women's groups one of their priorities.

URGENT ...

NAC's election campaign was a huge effort made possible by thousands of volunteer hours and a substantial portion of NAC's annual budget. We now need to rest, take stock -- and set out with renewed energy and resources to insure that the issues of women's health, women's work, childcare and violence are understood and addressed by our new government. Your support is needed more than ever. NAC has launched an emergency campaign to insure that we have sufficient, secure funds to continue with this work. JOIN the Action Fund and be one of those V.I.P.'s (Very Interested Persons) who give a small monthly gift of \$10, \$15 or \$20 to NAC. It's easy -- your donation is automatically deducted from your chequing or charge account. **ACT NOW -- fill in the form we've enclosed in this issue of Action Now.**

Set up a meeting with your local Liberal M.P. in collaboration with other NAC members groups to discuss immediate fulfillment of election promises such as: the creation of 50,000 new childcare space (eliminating the proviso that there must be 3% economic growth first), reinstatement of the Court Challenges program, government funding of breast cancer research and pre-natal nutrition, and funding to frontline women's groups. Make sure they know what women in your area are concerned about!

One Step Forward, Two Steps Back ...

Of serious concern to equality seeking organizations is the election of candidates from the Reform Party in Alberta and BC. Having run on an openly racist and sexist platform, Reform candidates will undoubtedly try to shift political priorities further to the right. While their presence in Parliament will serve to focus national attention on this party, the racism and sexism the Reform Party taps into is real and needs to be rooted out from society.

Unfortunately, the Reform Party does not have a monopoly on racism. Recently, Ontario Liberal Party Leader Lynn McLeod claimed that the Somali community in Canada is making

fraudulent welfare claims and using the money to fund the buying of arms for the war in Somalia. These statements are a blanket condemnation of the entire Somali community in Ontario. Ms. McLeod also seriously overestimates the generosity of welfare payments if she believes they could finance a civil war! ***Continue to make anti-racist work an integral part of your organization's work. Work with other women's groups to counter the influence of the Reform Party. Monitor Reform Party events in your area and continue to expose it's sexism and racism. Send a copies of racist or sexist quotes to your local newspaper and to the NAC office! Continue to challenge any party that engages in immigrant-bashing.***

The Bloc Québécois

It is important that we not equate the Bloc Québécois with the Reform Party. The election of the BQ means that people in the rest of Canada will hear directly from the sovereigntist movement in Quebec. This dialogue is absolutely essential in resolving the historical problems between Quebec and the rest of Canada.

The NDP

Although it won more seats than the Tories, the losses suffered by the N.D.P. will affect the progressive community in the country. One of the biggest blows for women's groups in the election was that Dawn Black, Joy Langden, and Margaret Mitchell lost their seats. They have been consistent and outspoken allies of the women's movement throughout their terms as MPs. They not only fought for women's rights in Parliament, but also kept women's groups fully informed of developments on the Hill. We will miss them. Despite this setback, the political landscape in Canada has changed, and the women's movement is well situated to play a leading role as progressive forces in the country regroup.

Anti-Poverty Summit

The NAC Anti-Poverty Committee and Women's Health in Women's Hands, a NAC member group, organized a two day anti-poverty summit in Toronto at

the end of October. The event was timely as it highlighted the impact of the Tory government's policies on low income women, and was followed by an all candidates meeting where the participants grilled the candidates on women's issues. Over fifty women participated in the summit, which ended with the setting up of a network of women anti-poverty activists in the metro area.

Issues covered in the summit included the future of social programs, the accessibility to education and housing by low income women, the discriminatory impact of immigration policy on low income families, lesbophobia, native women's issues, racism and poverty, women's health, community economic development, and the barriers low-income women face within the women's movement.

A unanimous recommendation from the participants was that this should become an annual event co-sponsored by NAC. ***For more information on the summit and how your organization can play a role in supporting the work done by anti-poverty activists, contact the NAC Anti-Poverty Committee. Share information about the NAC Anti-Poverty Committee in your area, and raise awareness in your organization about how the barriers low income women face within organizations can be overcome.***

Royal Commission of New Reproductive Technologies

For the last few years, NAC has been monitoring the developments and applications of the new reproductive and genetic technologies. The technologies raise important and worrying issues for women, for children, and for all of society. NAC has passed important resolutions voicing concern over the unchecked expansion of this technological transformation of procreation. NAC's brief to the Royal Commission on The New Reproductive Technologies documented these concerns and suggested alternative approaches to the problems the

technologies claim to solve. But as we approach the release of the Royal Commission's report on November 15, NAC has no reason to believe our views will be represented.

This Commission has been marked by scandal and mismanagement, unique in the history of Royal Commissions. Only months after it had been established, the federal government changed the rules under which the Commission operates to put all decision making power into the hands of the chairperson, Patricia Baird, a medical geneticist. A year and a half later, four of the Commissioners were fired, including the only two feminists.

NAC is concerned that the results of this flawed and incomplete Royal Commission process will be seen as the end of public discussion about these controversial issues. We believe it is just the beginning, and will be responding to the release of the report.

Gwynne Basen, Margrit Eichler and Abby Lipman have gathered women's words into a book on NRTs entitled *Misconceptions: The Social Construction of Choice and the New Reproductive and Genetic Technologies* (Vols I & II), published by Voyageur Publishing, available in the middle of November. ***Briefing materials on the technologies are available from the NAC NRT committee. Organize discussion groups in your area and add your organization's voice to the demands for public education, accountability and non-commercialization of these technologies.***

NAC gratefully acknowledges the support of the Federation of Women Teachers Association of Ontario in producing this issue of Action Now

Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to *Action Now*, NAC, 57 Mobile Drive, Toronto, Ontario M4A 1H5. *Action Now* is published monthly except January, July and August.

À l'Action est envoyé aux groupes membres, "Amies du CCA", abonnées institutionnelles, et à ceux qui appuient le "Fonds pour l'Action" du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes et les changements d'adresse au bureau du CCA, 57 Mobile Drive, Toronto (Ontario) M4A 1H5. À l'Action est publié chaque mois, sauf en janvier, juillet et août.

À L'ACTION!

Bulletin mensuel du Comité canadien d'action sur le statut de la femme

VOLUME 3, NUMÉRO 9

novembre 1993

RÉSULTATS DES ÉLECTIONS

Les électrices et les électeurs du Canada ont envoyé au Parti conservateur un message retentissant le 25 octobre dernier, rejetant sans équivoque le parti au pouvoir et ses politiques.

Après avoir porté à plus de 20 % le taux de chômage chez les femmes du Canada, et avoir basé leur campagne électorale sur le programme néo-conservateur, dont le seul but était l'élimination du déficit à tous prix, le Gouvernement conservateur a subi une défaite presque totale.

Kim Campbell a rempli le rôle de première femme Première Ministre pour 123 jours. Tenant mordicus à l'idéologie du Parti progressiste conservateur et incapable de prendre ses distances vis-à-vis son prédécesseur, Brian Mulroney, Madame Campbell a payé le prix de l'animosité que les politiques conservatrices suscitaient parmi la population.

Ces élections ont été uniques en leur genre, non seulement à cause des résultats obtenus, mais parce que pour la première fois des femmes se trouvaient à la tête de deux grands partis. Il s'est toutefois avéré que le fait d'avoir une femme comme première ministre n'a pas eu comme résultat de mettre les questions qui intéressaient les femmes sur l'agenda national cette fois-ci. Se contentant de laisser les médias se concentrer sur son sexe Madame Campbell a refusé d'aborder les questions touchant les femmes. Le Parti libéral de même que le Parti conservateur ont refusé de participer à un débat de chef-fes sur les questions touchant les femmes sous l'égide du CCA.

Toutefois, l'élection d'une majorité libérale a ralenti le programme de droite des conservateurs, du moins pour l'instant.

Et, bien que le Parti libéral ait montré une certaine ouverture aux questions touchant les femmes, le CCA et les autres organisations luttant pour l'égalité devront s'assurer que les droits à l'égalité ne sont pas mis de côté indéfiniment par le nouveau gouvernement. À mesure que Monsieur Chrétien et son cabinet aborderont les questions du chômage, de la pauvreté, des services de garde, de l'ALENA et de l'avenir des programmes sociaux, le mouvement des femmes aura un rôle important à jouer pour encourager l'adoption de politiques progressistes et pour faire connaître l'impact qu'auront sur les femmes les politiques sociales et économiques du parti au pouvoir.

Un exemplaire du Guide électoral du CCA sera envoyé à tous les députés pour leur rappeler que leur parti doit remplir ses promesses électorales et restaurer le financement destiné aux groupes de femmes.

Organisez une réunion avec votre député libéral local en collaboration avec d'autres groupes membres du CCA pour discuter de la mise en place immédiate des promesses électorales, c'est à dire la création de 50,000 nouvelles places de services de garde pour enfants (en éliminant le proviso que l'économie devrait montrer une croissance de 3% auparavant), le rétablissement du programme d'enrichissement du droit de la charte, subventions pour la recherche sur le cancer du sein et pour l'alimentation pré-natale, et subventions pour les groupes travaillant sur la violence faite aux femmes. Assurez-vous

que votre députée ou député sait ce qui concerne les femmes de votre région!

UN PAS DEVANT, DEUX PAS DERRIÈRE...

Les organisations luttant pour l'égalité sont très inquiètes de l'élection de candidats du Parti réformiste en Alberta et en Colombie-Britannique. Ayant affiché des politiques racistes et sexistes durant la campagne électorale, les candidats réformistes essaieront sûrement de pousser les priorités politiques vers la droite. Alors que leur présence au Parlement attirera l'attention nationale sur ce parti, il reflète le racisme et

URGENT ...

La campagne électorale du CCA a été un immense effort rendu possible par des milliers d'heures de bénévolat, et une portion importante du budget annuel du CCA. Nous devons maintenant nous reposer et recommencer avec de l'énergie et des ressources renouvelées pour s'assurer que les questions de la santé des femmes, les services de garde pour enfants, et la violence faite aux femmes sont compris et adressés par le nouveau gouvernement. Plus que jamais, votre appui est nécessaire. Le CCA a mis en marche une campagne urgente pour nous assurer que nous avons ses fonds suffisants et sécuritaires pour continuer ce travail. **JOIGNEZ-VOUS** au Fonds pour l'action et devenez une de celles qui font un don mensuel de \$10, \$15 ou \$20 au CCA. C'est facile -- votre don est automatiquement déduit de votre compte de chèques ou d'épargne. **A L'ACTION!** -- remplissez le formulaire que nous avons inclut avec ce numéro!

le sexisme qui existent réellement dans la société et qui doivent être éliminés.

Malheureusement, le Parti réformiste n'a malheureusement pas le monopole du racisme. Récemment, la cheffe du Parti libéral de l'Ontario Lynn McLeod a accusé la collectivité somalienne du Canada de retirer frauduleusement des prestations d'assistance sociale pour financer la guerre qui se déroule en Somalie. Cette déclaration condamne sans distinction toute la collectivité somalienne de l'Ontario. Qui plus est, Madame McLeod surestime grandement la générosité des prestations d'assistance sociale si elle croit qu'une guerre civile pourrait être financée grâce à elles! **Continuez à combattre le racisme au sein de votre organisation. Travaillez avec d'autres groupes de femmes pour contrebalancer l'influence du Parti réformiste. Surveillez les événements du parti dans votre région et exposez sans relâche le sexisme et le racisme dont il fait preuve. Envoyez des copies de citations racistes ou sexistes au journal local et au secrétariat du CCA. Continuez également à remettre en question les politiciens des autres partis lorsqu'ils s'en prennent aux immigrants.**

LE BLOC QUÉBÉCOIS

Il est important de ne pas mettre le Bloc Québécois et le Parti Réformiste sur le même pied. L'élection du Bloc québécois signifie que le reste du Canada aura des nouvelles directes du mouvement souverainiste québécois. Ce dialogue est absolument essentiel si nous voulons résoudre les différends historiques qui existent entre le Québec et le reste du Canada.

LE NPD

Même s'il a remporté un plus grand nombre de sièges que les Conservateurs, le NPD a souffert des pertes tragiques pour la collectivité progressiste. La perte des députées Dawn Black, Joy Langden, Margaret Mitchell touche durement la cause des femmes. Elles étaient des ardentes défenderesses des droits des femmes durant leurs carrières politiques, et ont gardé le mouvement des femmes à jour sur les développements sur la colline. Elles nous manqueront. Malgré ce contretemps, le paysage politique canadien a changé et le mouvement des femmes occupe une place de choix pour jouer un rôle important, alors que les forces progressistes du pays reforment leurs rangs.

LE SOMMET SUR LA PAUVRETÉ

Le Comité du CCA sur la pauvreté et l'organisation *Women's Health in Women's Hands* (la santé des femmes entre les mains des femmes) ont organisé en octobre un sommet de deux jours sur la pauvreté, à Toronto. Le sommet est arrivé à point pour souligner l'impact des politiques conservatrices sur les femmes à faible revenu. Le sommet a été suivi d'une rencontre regroupant des candidats de tous les partis, où les participantes ont posé des questions sur les questions touchant les femmes. Plus de cinquante femmes ont participé au sommet, qui a donné lieu à la création d'un réseau de militantes opposées à la pauvreté dans le grand Toronto.

Les sujets suivants furent abordés durant le sommet : l'avenir des programmes sociaux, l'accès à l'instruction et au logement pour les femmes à faible revenu, l'impact discriminatoire qu'ont les politiques en matière d'immigration sur les familles à faible revenu, la phobie des lesbiennes, les questions touchant les femmes autochtones, le racisme et la pauvreté, la santé des femmes, le développement économique communautaire, et les obstacles que rencontrent les femmes à faible revenu au sein du mouvement des femmes.

Les participantes ont été unanimes à dire que le CCA devrait marrainer cet événement chaque année.

Pour plus de renseignements sur le sommet et sur la façon dont votre organisme peut aider les militantes dans leur lutte contre la pauvreté, contactez le Comité du CCA sur la pauvreté. Faites connaître ce comité dans votre région et sensibilisez votre organisation aux obstacles que connaissent les femmes à faible revenu au sein des différents groupes de femmes et aux solutions qui peuvent y être apportées.

LA COMMISSION ROYALE SUR LES NOUVELLES TECHNIQUES DE REPRODUCTION

Le CCA suit, depuis quelques années, les développements et les applications des nouvelles techniques relatives à la reproduction et à la génétique. Ces

techniques soulèvent d'importantes questions pour les femmes, les enfants et pour toute la société. Le CCA a adopté d'importantes résolutions visant à faire connaître son inquiétude face à l'expansion totalement incontrôlée de cette transformation technologique de la procréation. Le mémoire remis par le CCA à la Commission documentait ces questions et suggérait des alternatives à la façon d'aborder les problèmes que ces techniques prétendent régler. La Commission royale publiera son rapport le 15 novembre. Le CCA a peu de raison de croire que ce rapport tiendra compte de ses suggestions.

L'histoire de cette Commission a été jalonnée de scandales et de problèmes de gestion. À peine quelques mois après sa création, le Gouvernement fédéral a changé les règles régissant la Commission et a remis tout le pouvoir décisionnel entre les mains de la présidente, Patricia Baird, généticienne médicale. Un an et demi plus tard, quatre des commissaires ont été renvoyées, y compris les deux seules féministes du groupe.

Le CCA craint que les résultats de ce processus imparfait et incomplet seront considérés par le public comme la fin de la discussion sur ces questions controversées. Nous croyons que ce n'est là que le commencement, et nous allons répondre au rapport.

Gwynne Basen, Margrit Eichler et Abby Lipman ont rassemblé les articles par les femmes dans un livre sur les NTR appelé *MISCONCEPTIONS: THE SOCIAL CONSTRUCTION OF CHOICE AND THE NEW REPRODUCTIVE AND GENETIC TECHNOLOGIES (VOLS. I & II)* Cet ouvrage est publié par Voyageur Publishing, sera disponible à partir de la mi-novembre.

Joignez-vous au CCA pour faire connaître l'impact que peuvent avoir les nouvelles techniques de reproduction sur la vie des femmes et des enfants. On peut se procurer de l'information sur ces techniques auprès du Comité du CCA sur les NTR. Formez des groupes d'étude dans votre région et ajoutez la voix de votre organisation aux demandes concernant la sensibilisation du public, la responsabilité et la non-commercialisation de ces techniques.

